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Deborah Storek, Debates about Intertextuality and an Intertextual Debate (Ruth 2 and Genesis 24) 
 

Summary: In biblical studies today, intertextuality is often regarded as a concept only suitable for synchronic 

approaches. This article elucidates which valuable methodological impulses historical-critical scholarship may 

still gain from the complex discourse on intertextuality in literary studies. A detailed examination of the textual 

relationship between Gen 24 and Ruth 2 illustrates how the investigation of markers and functions of allusions 

can enrich intertextual analyses. 

 

Zusammenfassung: Intertextualität gilt in der Bibelwissenschaft inzwischen oft als ein Konzept, das sich nur 

für synchrone Zugänge eigne. Demgegenüber wird in diesem Beitrag aufgezeigt, welche wertvollen 

methodischen Impulse die historisch-kritische Bibelwissenschaft noch aus der Intertextualitätsdiskussion 

gewinnen kann. Eine detaillierte Untersuchung der Textbeziehung zwischen Gen 24 und Ruth 2 zeigt, wie die 

Frage nach Markierung und Funktion von Anspielungen intertextuelle Analysen fundieren und vertiefen kann. 

 

 

Lars Maskow, Twofold Intertextuality: Some Aspects of the Development of the Concept of כבוד in the 

Priestly Texts of the Pentateuch and the Book of Ezechiel 
 

Summary: This paper argues that the כבוד יהוה departs from the sanctuary in Ezek 11,22-23 without the Golah 

being associated with it as a destination. The כבוד initially stays extra muros, as the temple is given up, but 

Jerusalem is not. This idea of temporary translocation could have been adopted from the tradition of the feast 

of Akitu. A certain parallel can be seen in Exod 33,7-11, where the divine presence is also situated outside the 

camp. Both in the book of Ezekiel and in the Priestly texts of the Pentateuch, the idea of a fundamental mobility 

of the כבוד seems to be developed into the concept of ubiquity. In the book of Numbers, the כבוד accompanies 

the Israelites through the desert. At the same time, the כבוד appears in Ezek 1,28 in the Golah, which is a 

development of the concept developed in Ezek 11,22-23. In this sense, the leitmotifs of the divine presence in 

the Fortschreibungen of the book of Ezekiel and in the Priestly texts are harmonized. 

 
 

Zusammenfassung: In diesem Aufsatz wird die These vertreten, dass der כבוד יהוה in Ezek 11,22-23 aus dem 

Heiligtum auszieht, ohne dass die Gola als Zielangabe damit verbunden wird. Der  כבוד verweilt zunächst extra 

muros, da zwar der Tempel, nicht aber Jerusalem preisgegeben wird. Diese Vorstellung der zeitweiligen 

Translokation könnte aus der Tradition des Akitu-Festes übernommen worden sein. Eine gewisse Parallele 

zeigt sich in Exod 33,7-11, wo ebenfalls die göttliche Präsenz außerhalb des Lagers situiert wird. Sowohl im 

Buch Ezechiel als auch den priesterlichen Texten des Pentateuch scheint in Aufnahme der Vorstellung einer 

prinzipiellen Mobilität des כבוד die Vorstellung einer Ubiquität entwickelt zu werden. So begleitet der  כבוד im 



Seite 3 / 5 

Buch Numeri die Israeliten durch die Wüste. Zugleich erscheint der כבוד in Ezek 1,28 in der Gola, was eine 

Weiterentwicklung der in Ezek 11,22-23 entwickelten Konzeption bedeutet. In diesem Sinne werden die 

Leitmotive der göttlichen Präsenz in den Fortschreibungen des Ezechielbuches und in den priesterlichen Texten 

aneinander angeglichen. 

 

 

Christophe Nihan, The Re-use of Ritual Categories from Leviticus in Numbers 
 

Summary: This article studies the way in which key ritual categories from Leviticus are re-used in the book of 

Numbers. It discusses three examples of this phenomenon: the phrase  מעל מעל in the law on the woman suspected 

of adultery by her husband (Num 5,11-31); the presentation of the Levites as  תנופה in the dedication ceremony of 

Num 8,5-22; and the expression  מי נדה in the purification ritual of Num 19. Together, these three examples point 

to the existence of a coherent compositional technique in the priestly portions of Numbers, the broader 

implications of which are briefly discussed toward the end of the article. 

 

Zusammenfassung: Der Artikel untersucht die Verwendung von zentralen rituellen Kategorien aus Levitikus im 

Buch Numeri. Drei Beispiele für dieses Phänomen werden hier erörtert: die Formel  מעל מעל im Gesetz über die 

Frau, die von ihrem Mann des Ehebruchs verdächtigt wird (Num 5,11-31); die Darstellung der Leviten als תנופה 

in der Einweihungszeremonie von Num 8,5-22; sowie der Ausdruck  מי נדה im Reinigungsritual von Num 19. 

Zusammengenommen weisen diese drei Beispiele auf das Vorhandensein einer kohärenten Kompositionstechnik 

in den priesterlichen Teilen von Numeri hin, deren weitergehende Implikationen gegen Ende des Artikels kurz 

diskutiert werden. 

 

 

Jordan Davis, Sourced Authority - The Sihon Tradition and the Use of Citations to Provide External 

Justification 
 

Summary: This article investigates the two citations in Numbers 21 that conform to the rare form in which a 

source is both named and quoted from. While it is agreed that, like modern citations, the editors of Numbers 

sought to impart their own claims with additional weight – sourced authority –a close inspection of the details 

of these citations reveals something significantly less scientific than today’s scholarly literature. The citations 

appear to be part of a theological hoodwink, designed to smooth over other theological problems introduced 

elsewhere. 

 

Zusammenfassung: Dieser Artikel untersucht die beiden Zitate in Numeri 21, die der seltenen Form ent-

sprechen, in der eine Quelle sowohl benannt als auch zitiert wird. Während allgemein anerkannt ist, dass die 

Herausgeber von Numeri, ähnlich wie bei modernen Zitaten, ihre eigenen Behauptungen mit zusätzlichem 

Gewicht – also mit Quellenautorität – versehen wollten, zeigt eine genaue Untersuchung der Details dieser 

Zitate etwas deutlich weniger Wissenschaftliches als die heutige wissenschaftliche Literatur. Die Zitate 

scheinen Teil eines theologischen Kunststückes zu sein, das dazu dient, andere theologische Probleme zu 

überdecken, die anderswo eingeführt wurden. 

 
 

Yigal Levin, The “Intermarriage Laws” of Deuteronomy 7 and 23 and the “Intermarriage Crisis” of Ezra 

and Nehemiah 

 

Summary: Both Ezra and Nehemiah, in the books that bear their names (in chapters 9 and 13 respectively), are 

described as being forced to deal with the intermarriage of Judeans to “foreign” women, and both do so by 

(mis)quoting both Deut 7,1-4, which forbids marrying the daughters of the Canaanites, and Deut 23,4-8, which 

at least limits intermarriage with the Moabites, Ammonites, Edomites and Egyptians. This paper examines the 

ways in which the Ezra and Nehemiah narratives each quote, misquote and appropriate the Pentateuchal laws, 

and the historical context in which this was done. 

 

Zusammenfassung: Sowohl von Esra als auch von Nehemia wird in den Büchern, die ihren Namen tragen, 

berichtet, dass sie sich mit Mischehen von Judäern mit „ausländischen“ Frauen auseinandersetzen mussten (Esr 

9; Neh 13). Beide zitieren dazu Dtn 7,1-4, wo Ehen mit Kanaanäerinnen verboten werden, und Dtn 23,4-8, wo 

Mischehen mit Moabitern, Ammonitern, Edomitern und Ägyptern zumindest eingeschränkt werden. Dieser 

Artikel untersucht die Art und Weise, in der die Erzählungen von Esra und Nehemia jeweils die Gesetze des 

Pentateuch zitieren, falsch zitieren und sich aneignen, sowie den historischen Kontext, in dem dies geschah. 
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Sarah Schulz, Blessed by Allusion. Intertextuality as a Key to Understanding Moses’ Blessing of the Tribes 

in Deuteronomy 33 

 

Summary: The article analyzes the intertextual references at the beginning of the blessing of Moses (Deut 33,6-

11). It concludes that various Pentateuchal texts were transformed (Gen 49) or recontextualized (Exod 17; 28; 

32) in the course of the text's redactional history. In this way, at the end of the Pentateuch, various ideas and 

concepts of the priesthood are concentrated on Levi in order to emphasize the prominent role of the priesthood 

for Israel. 

 

Zusammenfassung: Der Aufsatz untersucht die intertextuellen Bezüge zu Beginn des Mosesegens (Dtn 33,6-

11). Er kommt zu dem Ergebnis, dass in den verschiedenen Entstehungsphasen der literarisch komplexen 

Passage Texte aus dem Pentateuch transformiert (Gen 49) oder rekontextualisiert (Ex 17; 28; 32) wurden, um 

am Ende des Pentateuch verschiedene Vorstellungen und Konzepte des Priestertums auf Levi zu konzentrieren 

und so die eminent wichtige Rolle des Priestertums für Israel zu unterstreichen.  
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